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برگزاری نمایشگاه 
«عکس های کمتر دیده  شده از 

آیت االله طالقانی»
نمایشــگاه عکس های کمتر دیده شــده 
از آیت االله طالقانــی، در مجموعه فرهنگی 
حافظ شهر شــیراز افتتاح شد. این نمایشگاه 
بــه مدت دو روز توســط مجتمــع فرهنگی 
آیت االله طالقانی و با همکاری اداره فرهنگ 
و ارشاد استان فارس برگزار شد. پیش از این 
در حاشــیه مراسم ثبت و رونمایی لوح ثبت 
ملی خانه آیت االله طالقانی که در تهران برپا 
شده  بود، همین عکس ها در موزه ملی ایران 
نیز بــه نمایش درآمد که به دلیل اســتقبال 
از آن، مجتمــع فرهنگی آیــت االله طالقانی 
تصمیم گرفت عکس ها را در شــهر شــیراز 
نیز به نمایش بگذارد. این نمایشــگاه شامل 
۵۰ فریــم عکــس  از آیــت االله طالقانــی و 
همراهــان او پیش و پس از انقلاب اســت. 
در میــان این فریم هــا، از عکس عکاســان 
بنامی همچون عباس عطــار تا عکس های 
آرشــیو خانواده طالقانی دیده می شــود که 
ارزش تاریخی دارد. گرچه مجتمع فرهنگی 
طالقانــی در تلاش اســت تا بــا نمایش این 
تصاویر مستند، راوی حیات آیت االله طالقانی 
باشــد، اما هــدف اصلــی از برگــزاری این 
نمایشگاه سفر به تاریخ است؛ تاریخ معاصر 
کــه روایت های متعــددی از آن در دســت 
اســت. خانواده طالقانی بــا کمک مجتمع 
فرهنگی آیت االله طالقانی تلاش دارد مروری 
بر روایت های زندگــی طالقانی، همراهان و 
همفکران و وقایع آن دوران ارائه کند. ساعت 
۱۱ صبــح روز سه شــنبه، دوم اردیبهشــت 
افتتاحیــه این نمایشــگاه با حضــور طاهره 
طالقانی، دختر آیت االله طالقانی برگزار شــد. 
او در این مراسم گفت: «هدف از برگزاری این 
نمایشگاه صرفا نمایش عکس های تاریخی 
از پدر نیست، بلکه هدف اصلی سفر به تاریخ 
و شکل گیری گفت و گو درباره حوادث تاریخی 
و البته بیان دقیق تر آن است. سفری تاریخی 
که بــه گفته طالقانــی می تواند چــراغ راه 
آینده باشد تا تجربه شــده ها را دوباره تجربه 
نکنیم». محمدمهدی جعفــری، از اعضای 
کمیته علمی پروژه کتابخانه آنلاین طالقانی 
و زمانه ما نیز ســخنران بعدی این نشســت 
تخصصی بود که در حاشیه نمایشگاه عکس 
برگزار شــد. او به گسست نســلی اشاره کرد 
که باعث شــده امثال طالقانی را نشناســند. 
او گفت: «جوانان حق دارند رهبران گذشــته 
را نشناســند، زیــرا تاریخ ما چــه قبل و چه 
بعد از انقلاب در مســیر درست خود حرکت 
نکرده که ما بتوانیم اطلاعات گذشــته را به 
نسل های بعد برســانیم. از این جهت با این 
فرازو نشــیب هایی کــه در ســال های بعد از 
انقلاب پیش آمده، باعث شــده افراد نه تنها 
سراغ این افراد نروند بلکه به این بازه زمانی و 
این افراد بی توجه نیز شده اند». او ادامه داد: 
«طالقانــی چه داخل و چه خارج از زندان از 
روشــنگری کوتاهی نکــرد و انقلاب را نه به 
معنای تخریب و زیر و رو کردن آنچه هست 
بلکه به معنای تحولی در زندگی انســان ها 
می دانســتند که از خواری و وابستگی نجات 
پیدا کنند و انســان های مســتقل و آزاده ای 

شوند».

خبر گزارش روز

اخیــر  تصمیم هــای  مهم تریــن  از  یکــی 
قــوه قضائیه در دوران ریاســت غلامحســین 
محسنی اژه ای، انحلال دادگاه های ویژه موسوم 
به «اســتیذان» بود. این دادگاه هــا که با مجوز 
مقام معظم رهبری از ســال ۱۳۹۷ آغاز به کار 
کــرده بودند، اکنــون و با اتمام مأموریت شــان 
از چرخه قضائی کشــور حذف شــده اند. علی 
ظفــرزاده، در گفت وگویی تحلیلی با «شــرق» 
از ســیر شــکل گیری، عملکرد، پیامدها و نهایتا 

انحلال آنها سخن گفته است.

استیذان چگونه آغاز شد؟
در ســال ۱۳۹۷، صــادق آملی لاریجانــی، 
رئیــس وقت قــوه قضائیــه، نامه ای بــه رهبر 

انقلاب نوشت و در آن درخواست برپایی دادگاه هایی ویژه برای رسیدگی به جرائم اقتصادی 
را مطرح کرد. این درخواست شامل مواردی خلاف قانون آیین دادرسی کیفری بود که بعدها 
به صورت مجوز ویژه و خارج از چارچوب قانون جاری، تحت عنوان «استیذان» یا «استجازه» 

تصویب شد.
ازجمله درخواســت های آملی لاریجانی، اجازه افشــای نام، هویــت و تصویر متهمان از 
همان آغاز پرونده بود؛ اقدامی که با حقوق اولیه متهم در تضاد قرار داشــت. همچنین قوه 
قضائیه خواهان آن شــد که رأی صادره از همان ابتدا قطعی تلقی شود و حق تجدیدنظر از 
متهم سلب شود. افزون بر این، محدودیتی برای انتخاب وکیل نیز اعمال شد و متهمان فقط 

حق انتخاب از میان وکلای مورد تأیید قوه قضائیه را داشتند.
در پی اعلام رســمی انحلال دادگاه های ویژه موسوم به «استیذانی» از سوی ریاست قوه 
قضائیــه، یکی از صریح ترین نقدها به ماهیت این دادگاه ها را می توان در اظهارات ظفر زاده، 
مشــاهده کرد؛ کســی که از آغاز این فرایند در جریان جزئیات آن بوده و اکنون به بازخوانی 

چرایی، چگونگی و پیامدهای این تجربه پرداخته است.
او در ابتــدای گفت وگو می گوید: «یکی از کارهای بســیار مثبــت و خوبی که جناب آقای 
اژه ای، ریاســت محترم قوه قضائیه، در این مدتی که رئیس قوه قضائیه هســتند انجام داد، 

همین ابطال و منحل کردن دادگاه های ویژه رسیدگی به جرائم اقتصادی است ».
او در ادامه، ماجرای استجازه را شرح می دهد: «در سال ۱۳۹۷ جناب آقای آملی لاریجانی، 
رئیــس وقت قــوه قضائیه، نامه ای به رهبر انقلاب نوشــتند و چند درخواســت خلاف آیین 
دادرســی کیفری مطرح کردند؛ ازجمله اینکه از ابتدا هویت، اســامی و تصویر متهمان افشا 
شــود، آرای صادره غیرقابل تجدیدنظر باشــد  و متهمان حق انتخاب وکیل آزاد را نداشــته 

باشند».
او با اشاره به آسیب هایی که این مجوز به عدالت کیفری وارد کرد، اضافه می کند: «برخی 
متهمان تبرئه شــدند، اما آبروی شان رفت. دادگاه ها نمایشــی برگزار می شد تا گفته شود با 

فساد مبارزه می شود».
ظفــرزاده در ادامه می افزاید: تقریبا هیچ یک از پرونده های مهم مربوط به مدیران دولتی 
در این دادگاه های ویژه بررســی نشده اند، مگر آنکه یک طرف پرونده بخش خصوصی بوده 
باشــد. او تصریح می کند: «دولتی ها می روند به دادگاه کارکنان دولت که کلا مسیر و طریقه 
رســیدگی اش فرق می کند؛ هم حــق تجدیدنظر دارند، هم حق انتخــاب وکیل و هم اینکه 

رأی شان قطعی نیست».
او با مرور روند استجازه توضیح می دهد که این مجوز تنها دو سال اعتبار داشته و در سال 
۱۳۹۹، با پایان دوره اش و آغاز ریاست آیت االله رئیسی، این پرسش پیش آمد که آیا باید ادامه 
یابد یا خیر؟ رئیسی نیز از رهبر انقلاب درخواست اذن کرد و پاسخ گرفت که باید این ساختار 

از مسیر قانونی و از طریق مجلس یا دولت پیگیری شود.
ظفرزاده ادامه می دهد: «طبق اطلاعاتی که هست، کمیسیون قضائی مجلس کلیات این 

کار را انجام داده و دولت هم لوایحش را فرستاده و دارد بررسی می شود».
او می گوید به تازگی ریاســت قوه قضائیه، محســنی اژه ای، در تاریخ ۲۷ فروردین ۱۴۰۴ با 
انتشــار بخش نامه ای اعلام کرد که مجددا از رهبری درخواســت کرده و رهبری با ادامه این 

دادگاه ها مخالفت کرده اند. «به  همین  دلیل از آن تاریخ این دادگاه ها منحل شده اند».
او در ادامــه به یک نکته حقوقی مهم اشــاره می کند: «این دادگاه هــا از ابتدا در دادگاه 
انقلاب تشــکیل شــده بودند. با رأی وحــدت رویه دیوان عالی کشــور در ســال ۱۴۰۳ هم 
به صراحت اعلام شد که رسیدگی به این پرونده ها در صلاحیت دادگاه انقلاب است. بنابراین 

اکنون هم رسیدگی به روال عادی در دادگاه انقلاب بازگشته است».
ظفرزاده با تأکید بر پیامدهای مثبت این انحلال می گوید: «اولین حسن این کار، پایان دادن 
به شــوهای تبلیغاتی اســت. دومین حسن آن اســت که حق اعتراض به رأی برای متهم یا 
مجرم احیا شده است. متهمی که رأی بدوی از دادگاه انقلاب دریافت می کند، حالا می تواند 

تجدیدنظرخواهی کند».
او همچنین به ابهام هایی درباره سرنوشــت مجتمع ویژه رســیدگی به جرائم اقتصادی 

اشــاره می کند و می گوید: مشــخص نیســت 
بازپرس ها و ســاختار آن مجتمع باقی می ماند 

یا نه.
او دربــاره اعتبــار احــکام صادرشــده در 
دادگاه هــای ویــژه می گوید: «آقــای اژه ای در 
بخش نامــه اش نوشــته که احکامــی که قبلا 
صادر شــده اند و در حال اجرا هستند، به قوت 
خــود باقی اند، مگــر اینکه متهم درخواســت 
اعاده دادرســی بدهد و دیوان عالی کشــور آن 

را بپذیرد».
در پاســخ به این ســؤال که آیا این دادگاه ها 
در پیشــگیری از فساد موفق بوده اند؟ ظفرزاده 
با قاطعیت می گوید: «خیر، آمار نشــان می دهد 
هیچ تأثیری نداشته اند، چون بیشترین فساد در 
بدنه دولت، شــرکت های شبه دولتی و خصولتی اســت. ما در جاهایی که بخش خصوصی 

فعال است، فساد بسیار کمی داریم».
او ســپس با اشــاره به پیامدهای حقوقی این دادگاه ها ادامه می دهــد: «اگر نگوییم اکثر 
پرونده ها، به جرئت می توان گفت اغلب پرونده هایی که در این دادگاه ها بررسی شد، از طرف 
دیوان عالی کشور نقض شدند و در دادگاه های هم عرض تبرئه شدند یا مجازات شان کاهش 

یافت. آبروی بسیاری از مردم رفت و افراد بی گناهی زندانی شدند».
ظفرزاده برای نمونه به پرونده ای اشــاره می کند که متهمش ۱۰ سال حبس گرفت و دو  
سال  و نیم را گذراند، اما بعد در دادگاه هم عرض تبرئه شد. یا پرونده مشهور ولی االله سیف و 
احمد عراقچی  که ابتدا در دادگاه ویژه به ۲۰ ســال زندان محکوم شدند، ولی در دیوان عالی 
کشور حکم نقض شد و دادگاه هم عرض اعلام کرد که موضوع اصلا در صلاحیت آن دادگاه 
نیســت و پرونده به تعزیرات ارجاع داده شد؛ جایی که هر دو تبرئه شدند. او می افزاید: «این 
پرونده چقدر ســروصدا کرد و دولت آقای روحانی را تحت الشعاع قرار داد. درحالی که هیچ 

دلیلی برای این فشارها وجود نداشت».
در پایان این بخش، ظفرزاده پیشنهاد می دهد: «حال که این دادگاه ها منحل شده اند، قوه 
قضائیه دســتور بدهد همه احکام قطعی ای که در حال اجرا هستند، مجددا بررسی شوند تا 

حقی از متهمان محکوم شده  احیا شود».
در ادامه، ظفرزاده به موضوع اســتفاده اجباری از «وکلای ویژه» در دادگاه های استیذانی 
اشــاره می کند و با انتقاد جدی توضیح می دهد: «درخواســتی که آقــای آملی لاریجانی در 
ســال ۹۷ از مقــام معظم رهبری مطرح کــرده بودند، این بود که وکلایــی می توانند در این 
پرونده ها وکالت کنند که مورد تأیید قوه قضائیه باشــند؛ یعنی منتخب قوه قضائیه باشــند». 
او می افزاید: «اما برای اینها شاخصی در نظر نگرفته بودند. بیشتر شاخص ها این بود که چه 
کسی حرف شنوی دارد یا به کدام وکیل اعتماد بیشتری هست. صلاحیت علمی، سابقه کاری 

و وجدان حرفه ای، یا در نظر گرفته نشده بود یا بسیار کم اهمیت بود».
او توضیح می دهد که این محدودیت بین ســال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ اعمال می شد. اما در 
سال ۱۳۹۹، با ریاست مرحوم رئیسی بر قوه قضائیه، این ممنوعیت لغو شد و متهمان اجازه 

یافتند هر وکیل پایه یک مدنظر خود را انتخاب کنند.
ظفــرزاده این اصــلاح را گامی مثبت می داند  و می گوید: «خوشــحال هســتیم که حتی 
با ضررهــای زیاد و حیثیتی کــه از خانواده ها بردند، این دادگاه های منحل شــد. امیدواریم 

ان شاءاالله ادامه مسیر به نفع مردم باشد و واقعیت ها آشکار شود».
در پاســخ به این پرســش که آیا امکان اعاده حیثیت برای محکومان بی گناه وجود دارد 
یا خیر، او توضیح می دهد: «اگر کســی در ادامه مســیر حقوقی خود به دیوان عالی کشــور 
شــکایت کرده و در نهایت در دادگاه هم عرض تبرئه شده باشد، اگر در بازداشت باشد، سریع 

آزاد می شود».
او ادامه می دهد: «کســانی هم که چند سال در زندان بوده اند و سپس تبرئه شدند، طبق 
قانون می توانند به قوه قضائیه مراجعه و درخواســت اعاده حیثیت بدهند. قوه قضائیه هم 
اگر بپذیرد، فقط مبلغی ناچیز به ازای روزهای زندان پرداخت می کند و می تواند -در صورت 

درخواست فرد- برائت او را در روزنامه های کثیرالانتشار منتشر کند».
با این حال، ظفرزاده صراحتا می گوید: «اینها ضررهای روحی، روانی، خانوادگی، شغلی و 
مالی را جبران نمی کند. کسی که تجارت و کارش از بین رفته یا سال ها به ناحق زندانی شده، 

آسیب دیده و قانون متأسفانه راهکاری برای جبران این خسارت ها ندارد».
در پایان گفت وگو، در پاسخ به این پرسش که آیا نمونه ای مشابه این نوع در تاریخ عدلیه 
ایران وجود داشته، ظفرزاده می گوید: «تنها نمونه ای که می توان اشاره کرد، دادگاه هایی بود 
که آقای خلخالی در اوایل انقلاب برگزار می کرد. در دیگر مقاطع، اســتیذان به موارد خاص 

مثل عفو محدود بوده است».
او تأکیــد می کند: «من اطلاعی ندارم از زمانی که علم حقوق در ایران حکمرانی می کند، 
چنین شــرایطی سابقه داشته باشد. این دادگاه ها یک استثنای پرهزینه بودند که خوشبختانه 

پایان یافتند. حالا باید اعتماد عمومی به عدالت بازسازی شود».

دستور ویژه برای برخورد با مقصران 
انفجار بندر

شرق: رئیس قوه قضائیه برای برخورد قانونی با مقصران حادثه بندر شهید 
رجایی دســتور ویژه داد. حجت الاسلام محسنی اژه ای  اعلام کرد: «مقامات 
قضائی ذی ربط ازجمله دادســتان کل کشــور با همکاری دســتگاه های امنیتی و 
اطلاعاتی، مقصران احتمالی و تعلل کنندگان و عناصری را که قصور و کوتاهی آنها 
ســبب بروز حادثه بندر شهید رجایی شد، ســریعا شناسایی کنند و براساس قانون 
برخوردهای مقتضی را با آنها انجام دهند. دادستان کل کشور در صورت لزوم برای 
این منظور نیروی ویژه در نظر بگیرد. در این راستا، علاوه بر دقت، سرعت عمل نیز 
بسیار مهم است. همچنین کمیته های تشکیل شده درباره پیگیری ابعاد حادثه بندر، 
با جدیت کار را دنبال کنند و گذشت زمان سبب نشود که از جدیت کار آنها کاسته 
شــود». او ایــن را هم اضافه کرد که تمام مســئولان در بخش ها و دســتگاه های 
ذی صلاح، درباره ابعاد حادثه بندر شــهید رجایی، اطلاعات شفاف و درست را به 
افکار عمومی ارائه دهند تا از روایج شایعات و اکاذیبی که ایجاد می شود، جلوگیری 
به عمل آید. همچنین با عناصری که قصد سوء استفاده از این فضا و تهدید امنیت 
روانی مردم را نیز دارند، برخورد مقتضــی صورت گیرد». تعداد فوتی های حادثه 
بندر شــهید رجایــی تا ظهر دیروز، ۴۶ نفر اعلام شــد و به گفته عضو کمیســیون 
بهداشــت و درمان مجلس شــورای اســلامی، ۳۶ مصدوم این حادثه در بخش 
مراقبت های ویژه مراکز درمانی بســتری اند. براساس اعلام محمد جمالیان، هزار و 
۲۲۵ مصدوم در مراکز درمانی پذیرش شــده بودند که از این تعداد تا صبح دیروز 
هزار و ۷۰ نفر مرخص شدند. ۱۳۸ نفر همچنان بستری اند، ۱۲ نفر به بیمارستان های 
شیراز اعزام شدند و ۳۶ نفر هم در بخش مراقبت های ویژه قرار دارند و سه نفر هم 
در بخش ســوختگی بستری اند؛ سوختگی این افراد با درجه بالاست. در این میان 
سازمان پزشکی قانونی کشور هم از بستگان درجه یک مفقودان حادثه بندر شهید 
رجایی خواســت به پزشکی قانونی مراجعه کنند. مهدی فروزش، جانشین رئیس 
ســازمان پزشکی قانونی کشــور در مدیریت بحران  اعلام کرد: «بستگان درجه یک 
مفقودان این حادثه به  منظور شناسایی و تعیین هویت قربانیان، برای نمونه گیری و 
تطبیق DNA به مرکز پزشکی قانونی استان محل سکونت خود مراجعه کنند». به 
گفته او، در ساعات اولیه پس از وقوع حادثه انفجار در بندر شهید رجایی، تیم های 
بحران و عملیات پزشکی قانونی استان هرمزگان به حالت آماده باش درآمدند و با 
انتقال اولین قربانیان، کار شناســایی و تشخیص هویت را آغاز کردند: «با توجه به 
 شــدت حادثه، در حال حاضر تیم های بحران استان های بوشهر و فارس به عنوان 
استان های معین و آزمایشگاه ژنتیک استان فارس در حالت آماده باش قرار دارند تا 
در صورت نیاز، از کمک آنها برای انجام ســریع تر مأموریت های پزشکی قانونی در 
راستای شناسایی و تعیین هویت قربانیان استفاده شود». عملیات در منطقه حادثه 
همچنان ادامه دارد. آن طور که جلال ملکی، سخنگوی سازمان آتش نشانی تهران، 
روایــت می کند، آنهــا صبح دیروز توانســتند به یکــی از اصلی تریــن کانون های 
آتش سوزی در منطقه ورود کنند: «صبح دیروز خودروهای آتش نشانی و آب رسان 
و لودر و بیل مکانیکی توانستند به بخش میانی -که یکی از اصلی ترین کانون های 
آتش سوزی بود- نفوذ کنند. همین مسئله باعث شد بتوانند سریع تر آب رسانی کنند 
و کانتینرهای ســوخته تا حد بهتری جابه جا شــوند. عملیات لکه گیری در بخش 
میانی ســرعت بیشتری گرفته اســت». به گفته او، قسمت شــرقی هم در اختیار 
آتش نشــانان تهران و شیراز قرار گرفته و کماکان در حال ادامه دادن عملیات خود 
هستند . در همین شرایط، سخنگوی سازمان مدیریت بحران کشور به ایلنا گفت که 
وزش باد شــدید روز یکشــنبه منجر به شعله ورشدن دوباره آتش در منطقه شد و 
روند خاموش کردن آتش از ســر گرفته شد. حسین ظفری این را هم اضافه کرد که 
در کانتینرهایی که بیشــترین آســیب را دیدند، قیر و پارافین وجود داشت و بعد از 
فروکش کــردن آتش ارزیابی ها و برآورد خســارت آغاز می شــود: «در محل دپوی 
کانتینرهــا بیش از دوهزار و ۵۰۰ کانتینر وجود دارد و اطراف آن نیز خالی اســت و 
آتش تاکنون حتی به بخش های کناری درون مجموعه بندرگاهی شهید رجایی هم 
ســرایت نکرده؛ یعنی محدوده حریق به گونه ای است که امکان سرایت به اطراف 

آن نیز وجود ندارد و ما هم تلاش کرده ایم این اتفاق نیفتد».

گزارشی تحلیلی درباره انحلال دادگاه های ویژه جرائم اقتصادی

روایت علی ظفرزاده ، از دادگاه های اقتصادی و آثار آن بر عدالت قضائی
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